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Trobades
restes humanes
en el cablejat
d'ONO

Povet.com oi

perd el seu partit
d'ascens '

Moda Benicarló
Comerç viu
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MODA AL CARRER
REDACCiÓ

Aquest cap de setmana s'ha celebrat a la Plaça
Constitució una desfilada que sota el lema
"Benicarló està de moda" ha omplit aquest

espai públic de llum, so i diseny, L'acte va tindre una
bona resposta per part dels comerços de la població,
De l'èxit cal felicitar-los a ells per la seua implicació i
a l'Agència per al Foment d'Iniciatives Comercials
(AFIC), per la proposta.
Actes d'aquesta classe per fomentar el comerç local
son més necessaris que mai, especialment quan es
parla de la proliferació de noves superficies comer
cials que poden acabar amb el nostre comerç tradi
cionaL
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LA VEU DE BE~ICARLÓ
'14 de j,uny de 2002 tema de la setmana e
ON'O

En els treballs
de cablejat

troben restes
humanes

JORDI MAURA

JORDI MAURA

Els benicarlandos comen
cen a estar farts d'actituds
com la destrucció de les
llambordes de granit, talls
de carrers, apedaçats en
carrers i cablejat de façanes;,
a canvi de res. El responsa
ble de vigilar l'actuació de
l'empresa, que és l'Ajunta
ment, n'és també culpable
per permetre-ho.

Finalment la Conselleria
no va tindre temps de per
sonar-se per tal d'estudiar
les restes humanes i tam
poc pareix que l'administra
ció local, el nostre consisto
ri, haja fet res per tal d'evitar
aquest dany sobre part del
nostre passat.

Una vegada més l'em
presa continúa fent el que li
dona en, gana amb el nostre
terme, subsol i patrimoni.

Ono podria haver realit~ '.
zat les obres sense les pre- ~',

ceptives llicències de Patri
moni

pròxima a una antiga ermi
ta, acollia en aquest perío
de històric els panteons
d'il' lustres benicarlandos
que van convertir en pròs
pera l'economia local a par
tir del comerç del vi Carlón
que va traspassar les fron
teres i que ara han eixit a la
llum a causa de la rasadora
i excavadores d'Ono.

L'empresa havia detingut
els treballs a l'espera que el
servei d'arqueologia de la
Generalitat Valenciana i els
serveis municipals realitza
ren una inspecció del lloc,
però finalment ahir dijous va
omplir de formigó la zona
afectada per l'obra on s'han
trobat els ossos. L'empresa
del cable podria haver rea
litzat els esmentats treballs
al subsòl històric de Beni
carló sense el preceptiu vist
i plau i llicències de la unitat
de Patrimoni de la Conse
lleria de Cultura.

Els treballs de cablejat
que l'empresa de comuni
cacions ONa està realitzant
a la població de Benicarló
han tret a 'la llum restes
humanes que podrien
correspondre a soterra
ments pròxims a l'any 1700.
La troballa es va produir la
passada setmana en exca
var en el subsòl de les llam
bordes de granit del carrer
del Carme amb la intersec
ció del Passeig Febrer
Soriano.

Les restes òssies es tro
ben ubicades en el que
corresponia en aquest perí
ode a la zona extramurs de
la vila de Benicarló que deli
mita el carrer Joan Carles I" '
Jaume I -o Volta-, Olivella,
Carrer del Carme i Ferreres
Bretó. Un decret de 1.700
va acabar amb el insalubre
costum de realitzar els sote-.
rraments intramurs, per 'Ia
qual cosa es va prohibir tal·
pràctica i es va optar per
allunyar de les vivendes el
lloc del ritu funerari. Segons
fonts universitàries la zona,

JORDI MAURA
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El Bloc rebutja l'homologació del PGOU
J.MAURA

El Bloc Nacionalista de
Benicarló ha assenyalat
que darrere de la voluntat
administrativa per homolo
gar el Pla General d'Orde
nació Urbana de Benicarló
(PGOU) es troba l'afavorir
els interessos privats i no
els de la població sencera.
Josep Antoni Marqués va
assenyalar que "d'aprovar
se l'homologació del
PGOU, la seua vida seria
efímera ja que seguirà sent
inadequada per al Benicar
ló del 2002". L'edil va apos
tar per una revisió global i
no per parxejos legals que
només condueixen a noves
suspicàcies i va recordar
que "va ser la pròpia Coput
qui va deixar clar que l'ho
mologació no ha de realit
zar grans canvis en el pla-

nejament, quan aquest
realment els introdueix".

Marqués es va referir
també al tracte desigual
que reben el Puig de la Nau
i la Basseta del Bovalar,
que quedaran especial
ment protegides, mentre
que "la gran oblidada serà
novament la Tossa i el seu
poblat ibèric". En aquest
sentit va recordar els grans
moviments de terra que
s'han produït en el paratge
del Bovalar "sense existir ni
tan sols projecte". Així
mateix va recordar que el
sòl agrari ha sigut el gran
patrimoni de la població i
que ara "aquesta situació
preexistent pot veure's
amenaçada ja que els dis
tints projectes poden carre
gar-s~,mig terme munici
pal". Per a Marqués "la

possibilitat de permetre
residencials aïllades prop
de camins supramunicipals
portarà a la proliferació de
PAls entre explotacions
agràries protegides, encara
que no les rebutjarem si per
consens s'acorde que són
beneficioses per a la ciu
tat" .
En aquest sentit conclouen

C. N. BENICARLÓ

que la Coput desestime
considerar com a urbana la
zona de la Tossa, principal
afectada i que l'administra
ció s'erigisca en garant dels
interessos de la població i
no d'altres projectes privats
que s'han plantejat sense
consens i sense diàleg amb
els propietaris.

Els veïns volen que l'Ajuntament promoga Surrac
JORDI MAURA

Després del triomf moral aconseguit
per l'Associació de Propietaris de les
partides Surrac, Riu i Aiguaoliva -que
van aconseguir que el consistori
desestimara les dues propostes de
PAI- els propietaris pretenen ara que
siga el consistori qui promoga la urba
nització del més de milió i mig de m2
de litoral. Un dels propietaris, Berto
meu Roig, va explicar que "volem que
aquestes terres siguen pròsperes i
d'elles poder-nos beneficiar els seus
propietaris. Si el consistori té la volun
tat de desenvolupar aquestes terres té
en l'associació de propietaris un inter
locutor vàlid per a reconsiderar i abor
dar la revisió en funció de les distintes
necessitats de cada partida", va asse
gurar. Pels propietaris el desig és
"aconseguir un projecte respectuós
amb el medi ambient i positiu per a
tots els benicarlandos", per la qual
cosa van assegurar que "anem a llui
tar contra la regressió del litoral i el

JORDI MAURA

desdoblament de la N 340". En aquest
sentit demanaran a la Direcció Gene
ral de Costes l'actuació necessària
per a evitar nous efectes de la regres
sió.
Així mateix Benjamín Martí va explicar
que sospiten que darrere de les dues

empreses promotores -Gurcom i
Aiguadoliva Urbana- estiga la mateixa
gent. Manuel Roca va ressaltar que
l'empresa Gurcom condicionava l'ac
ceptació dels seus documents a l'abo
nament de 21 milions de pessetes
"pel que ara podrien intentar reclamar
aquesta quantitat a tots els benicar
landos" i va recordar que el seu pro
grama no incloïa els costos de cons
trucció dels dos ponts, "pel que podria
acabar passant-nos el mateix que a
Borriana, on els veïns van haver d'a
bonar aquestes quantitats deixant-los
en una situació ruïnosa".
Benjamín Martí després de tot el pro
cediment va declarar que "l'experièn
cia amb la LRAU ha sigut nefasta, ja
que el problema s'evidencia quan cap
propietari vol entrar en la dinàmica de
les empreses que presenten els pro
jectes" i va agrair el suport de la
població sencera i mitjans de comuni
cació a l'associació.
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Dissabte, concert de Josep Cucurella
REDACCIÓ

Per a demà dissabte a les
23 h hi ha previst a la Plaça
de Sant Bertomeu un con
cert del baixista Josep
Cucurella. El concert de
Cucurella és una bona pro
posta de l'Organisme Autò
nom de Cultura per a la nit

de demà ja que el músic,
especialitzat en el baix
elèctric i i.nfluenciat per
músics com Jaco Pasto
rius, mWayne ShQrter o
Miles Davis, incorpora
estils com el jazz, flamenco
o la música afro.

El músic de Barcelona ha

col·laborat entre d'altres
amb Bebo Valdés, Joan
Manel Serrat o Vicente
Amigó, amb qui treballa
actualment en gires per tot
el món.
FÒRUM D'OPINIÓ SOBRE
LA MÚSICA

També demà dissabte

sota el títol "creativitat,
inquietut i participació"
tindrà lloc un fòrum d'opinió
dels professionals de la
música de Benicarló. A la
xarrada participaran Jaime
Rebollar, pau Anglés, Josvi
Arnau i Juanjo Villaroya.
Vicent Arnau moderarà
l'acte.

..
r--------------------------------------------~-,
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Per fi reparen l'emissari

La nova depuradora de
Benicarló ha eixit a licita
ció per 10.223.000 euros.
Les conduccions de l'ac
tual emissari submarí no
s'anul·laran amb la cons
trucció del nou, ja que
serà aprofitat per a abo
car al mar l'aigua. proce
dent de la depuració de
les aigües depurades
industrials i urbanes ja
que aprofitarà el llit de la
Rambl.a de Cervera.

una crida perquè l'entitat
de sanejament d'aigües i
la responsable de la ges
tió de les aigües repara
ren com més prompte
millor la ruptura parcial
del mateix.

La denúncia pública de la
situació en què es troba
va l'emissari la va realit
zar el BNV la passades
setmana després que
diversos residents en la
zona alertaren de la forta
olor pels dits aboca
ments. El primer edil,
Jaime Món va realitzar

insalubritat a les aigües
pròximes. Les operacions
per a tornar l'emissari a la
seua posició original han
consistit en talls de ferros,
canvi de peces i soldadu
res. Ahir la fuga havia
quedat minimitzada i està
previst que els treballs
concloguen al llarg d'a
questa jornada.

de l'empresa Consomar
han estat quatre dies rea
litzant treballs d'entroncat
de l'emissari, que es va
desplaçar a causa dels
forts temporals, una ava
ria considerada comú i
que provoca molèsties i

Una empresa e bussos
de la comunitat gallega
ha conclòs la reparació
de l'emissari submarí,
que es trobava partit a
pocs metres de la costa
de la M~r Xica.

Fins a quatre persones

Associacions catalanes i valencianes
estableixen relacions al Congrés de Cultura

JORDI MAURA

Dues desenes d'associa
cions culturals del nord
de Castelló, sud de
Tarragona i Baix Aragó
reunides a l'Ajuntament
de Morella, en la trobada
ajornada del I Congrés
de Cultura i Territori de la
diòcesi de Tortosa, van

acordar establir vincles
permanents i proposar
activitats conjuntes
donades les característi
ques semblants que les
uneixen. Una proposta
d'internet unificarà les
webs de les associacions
que ja compten amb ella,
donarà pas a un contacte
"virtual" permanent, així

com una trobada presen
cial anual; el pròxim serà
dins a Calacèit, al Baix
Aragó, seu d'una de les
entitats que també s'han
unit a aquest projecte
unificador. Per a llavors
es podrien portar ja pro
posta concretes que
podrien incloure fins i tot
activitats escolars entre

diferents municipis. Les
associacions van coinci
dir a destaca'r els llaços
d'unió culturafsi lingÜís
tics entre un costat i un
altre··del riu Sénia, que fa
de frontera nàtural entre
el País Valencià i Cata
lunya.
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TROBADA SOLAR

JORDI MAURA

Els comunicadors
Noemí OMS, Pady
Martínez i Joan Peiró

van presentar la desfilada
"Benicarló està de moda",
un muntatge de llum i so
que va comptar amb un
gran ambient, inundant de
color els més de 125
metres quadrats de passa
rel·la que es van instal·lar.

En la desfilada van pre
sentar les últimes tendèn
cies de moda 25 comerços
de Benicarló. Entre els
models que van participar
en la desfilada destaquen
Eva Sisó, Luz Dey o Elisa
beth Ferreres o Julio Canet,

Edu Espino y Àngel Moli
nos.

Van completar la desfila
da els xiquets i xiquetes
que van lluir moda infantil,
així com un passe dedicat a
talles grans a càrrec de
Clara Modes, i un de vestits
valencians i de núvia a
càrrec de Regional i Festa.
Un passe de llenceria per a
núvies -no apte per a cardí
acs- va posar el passador
d'or a una desfilada sense
precedents a la nostra ciu
tat.

l
\

Sopar de Gala
CARTA DELS LECTORS

laveudebenicarlo@eresmas.com

Si vols veure' la teua carta publicada
envia'ns un correu electrònic a:

CB BENICARLÓ

Aquest divendres 7 de juny
el Club Bàsquet Benicarló
va celebrar amb el seus
socis el Sopar de Gala al
restaurant El Cortijo. Juan
jo Ferreres, president de
l'entitat, va aprofitar per

. presentar la nova dama:
Meritxell Vizcarro. AI
mateix temps, va felicitar
Rosana Gonzalez per la
tasca realitzada com a
dama l'any passat.

El directiu i cap de premsa
Àlex Gozalbo va rebre la
insígnia d'or del club, con
vertint-se així en la setena
persona que l'aconsegueix.
Juanjo Ferreres, Santiago
Senar, José María Garcia,
Salvador Martínez, Agustín
Cerdà i Vicent Ferrer en
són les altres sis. Guillermo
Prats, vicepresident de la
Federació Valenciana,

Marcos Marzal, regidor
d'Esports, van donar suport
amb la seua presència.

El sopar, que va finalitzar
amb ball per als més de
seixanta assistents, va ser
vir també per felicitar Car
los Martínez, la nova millor
Persona Vinculada a l'Es
port de Benicarló.

Un dia abans, dijous 6, el
Club Bàsquet Benicarló va
realitzar una reunió per fer
balanç de la sexta edició
del Torneig 3x3 al Carrer i
començar a preparar el
Torneig Nacional Junior
Ciutat de Benicarló del pro
per mes de setembre.
Dimecres 12 hi haurà una
reunió amb els entrenadors
de la temporada 2002-03,
per tal de començar a pla
nificar els nous equips.

La nostra TV ha batut tots
els rècords -excepció feta
del d'audiència- de mal gust
i de pèsima qualitat. No és
cap secret. Hi havia, però
un oasi: PUNT 2, on encara
podies trobar programes
dignes, reportatges atrac
tius i un treball intel'ligent
en els seus responsables i
presentadors/es. Ja no.

Efectivament, al cine
negre de les 23 h del diven
dres propassat -"Dones
condemnades"-, en l'esce
na on es veia caure una
dona escales avall, una pro
tagonista -espantada- li
deia a l'altra que havia sen-

tit ... uns dispars! Espantats
ens deixà als televidents la
mossa en qüestió: de
manera que dispars ...

Ens trobem, per
(des)ventura, davant d'una
filtració de la nova normati
va que sembla que la AVL
està elaborant? Assitirem 
amb esglai- i a partir d'ara,
a les successives entre
gues del nou vocabulari, en
la línia de dispars -cepill,
ques, bocadill, assient,
cuchill. .. - típicament valen
cià?
Marc Ant. Adell



LA VEU DE BENICARLÓ
14 de juny de 2002 societat O
Visita a l'alqueria

dels Frares

el teatre romà i finalment el
seu castell.
Va ser una excursió molt
interessant i divertida.

CP FRANCESC CATALAN

El passat dimarts 28 de
maig els alumnes de tercer i
quart d'Educació Primària
del CP Mestre Francesc
Catalan vam realitzar una
excursió a Sagunt dins dels
projectes d'Educació
Ambiental que fem a l'esco
la
Pel matí vam visitar el Cen
tre d'Educació Ambiental
l'Alqueria dels Frares, que
la Conselleria de Medi
Ambient té prop de la Marjal
del Moro a Sagunt, per tal
de conèixer una mica més
el patrimoni mediambiental
del País Valencià.
Només arribar ens van pre
sentar als monitors i ens
van repartir en quatre
grups, i en petits grups van
anar passant per les dife
rents sales i patis. Van fer
joc interactius sobre les tres

R dels residus: reduir, reuti
litzar i reciclar; va vore per
la tele la marjal on enfoca
ven les diferents aus i
intentàvem reconèixer-les
comparant-les amb fotos;
van visitar una exposició
d'embalatges i botelles, van
mirar el seu aljub; etc.
Quan vam sortir al pati ens
van ensenyar energies
alternatives: pannells
solars, molí de vent, cuina "
solar, el pou, el safareig,
etc.
Després vam entrar a la
sala d'audiovisuals on van
veure una pel'lícula tridi
mensional i finalment vam
anar a la sala d'ordinadors
on van treballar jocs sobre
el medi ambient.
Com no podíem visitar la
Marjal del Moro per la plaga
de mosquits vam anar a
dinar a Sagunt i per la ves
prada vam visitar la ciutat,

Ximo Bueno Alonso
Alumnes de 3r

d'Educació Primària

TROBADA SOLAR

Programa d'actes de la Trobada Solar
,~~

.~------------------------

Col·legi Públic Marqués de Benicarló

Dissabte, 22
09:00. Obertura al públic del recinte firal
11 :00: Audiovisual
12-14: Tallers pràctics
14:00: Dinar: Paella solar
19:00: Tallers pràctics
19,30 Obsequi d'una farola solar a l'escola
19:45: Lliurament dels 11 Premis

"Sol i Pau 2002"

Diumenge, 23
09:30:Visita comentada a la mostra
12:00 a 14:00: Tallers pràctics

ACTIVITATS CULTURALS
Dissabte, 22

Col·legi Públic Marqués de Benicarló
17:30. Espectacle infantil: El Cuiner Solar"
a càrrec de Pall@ssos Perill@ssos

Sala d'Actes de l'lES Joan Coromines
23:00 Els colors del Sol.
Projecció d'un audiovisual amb música en
directe
Quartet de flautes travesseres Zèfir
Organitza:
Associació Cultural Alambor, Fundació Terra
Col·laboren:
Ajuntament de Benicarló, Diputació de Castelló
CP Marqués de Benicarló, lES Joan Coromines
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Marzal
La Gran Festa de l'Esport i ~
tota la programació esporti
va de juny i samarretes que
des de l'Ajuntament de
Benicarló, Diputació i Orga
nisme Autònom d'Esports
s'han fet amb este motiu,
estan totes fetes exclusiva
ment en castellà. A/a a
hacer /a mano!!

Mundo
Segons circula pels passa
dissos de la Diputació de
Castelló, el pp ha fet una
enquesta que evidencia la
pèrdua de moltes alcaldies
a la provincia, entre elles -i
on el daltabaix és més
important- la de Benicarló.
La pèrdua de vots al Partit
Popular i el rebuig que per
ceben està posant nerviós a
més d'un, entre ells al regi
dor de Cultura, Francisco
Flos, que va perdre els ner-

. vis en mig d'una pitada al
eixir del darrer ple ordinari.

...,;..~ r
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,Si no volen treballar
per què no esperen a que

Espanya arri be a la
final del Mundial?

Dins del primer Cicle de Conferències al
Voltant de la Tossa, que organitza Salvem
la Tossa' amb la intenció· de reflexionar
sobre el model e. societat que: volem, va
tindre lloc el passat 7 de juny de la prime
ra ponència amb el' tema: ¡'l'aigua com a
recurs" a càrrec de l'hidròleg Antonio Cani
cio.

El conferenciant, una de les màximes
autoritats de l'estat en recursos hídrics,
mab una dilatada experiència professional
desenvolupada per organitZacions com
ara el Ministeri d'Obres Públiques, la

•••••••••••••••
Generalitat de Catalunya o la British Petro- a la mar sobr~
leum i iuntegrant de la Plataforma en pesqueres i s~t

Defensa de l'Ebre, va parlarsòbre la con- costa i les platge
veniència del consens social i l'aplicaciÓ incidència de la
d'estratègies de creixement sostè'ríible en productivitat dels
front les actuals polítiques de br~b(ement ' L'exposició f
¡1·limitat que no obeeixen a cap' piahffíçàciÓ contundent va a
sinó a criteros economicistes''j ~si:iecúlà~del públic que va
tius. Canicio va informa:~' ~I. pÚbi'¡'¿ ;è'$,sis~' vindre preguntar
tent, que omplia el saló d'actesdé' laê~ixa bar més informal
Rural de Benicarloó, sobre els. últims·estu- latossa.org.
dis científics que deri1ósÚen"'la . gran
influència que té l'aportació d'aigua de riu .SALVEM LA TO

" ,

CARTA
Comissaria
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'er només 3 euros
pots arribar a

s els benicarlandos
i benicarlandes

El PSPV de la comarca,
encapçalat per Adolf San
martín ha demanat ara una
Comissaria de Policia per a
Vinaròs. No és que ens
semble malament més mit
jans policials. La nostra pre
gunta és: quan demanarà el
PSPV de Ports-Maestrat
alguna cosa per a Benicar
ló?

Rodríguez de Mier
Gent simpatitzant amb l'en
titat Salvem la Tossa -que
no vol el camp de golf ni
vendre les seues terres per
més diners- està emprenya
da amb un erudit columnis
ta d'un setmanari comarcal
de la localitat que s'impri
meix en colorets. Pel que
es veu, la gràéia d'anome
nar a l'entitc:¡t Salvem la
Bossa ha indignat molts
membres, arribant-los a
tocar la idem. Pareix ser
que alguns ja estan pen
sant en fer bromes amb el
seu nom.

••••
la quantitat de captures

)re la conservació de la
s. També va assenyalar la
qualitat de l'aigua en la

; cultius de regadiu.
:eta en un llenguatge clar i
Irrancar els aplaudiments
tindre l'oportunitat d'inter

lt a l'hidròleg. Podeu tro
:ió a la web www.salvem-

SSA

centrals ca
. LA VEU DEL LECTOR
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! Senyora Garcia '1
¡ -I
i Això és el que vaig saber llegir en l'an- la mateixa foto apareix a la portada (al ¡
i terior número de la seua revista, 337. mateix lloc que aquesta setmana) i a la !
! La Veu m'ha tornat a sorprendre. El pàgina 15. Alfredo López, al centre i !
I tema de portada, que alhora també és el amb una botella a la mà, li demanarà I

de la setmana, torna a ser esgarrifós. drets d'imatge, senyora García. Això sí, i
Només ens faltava això. Damunt de tin- del resultat dels partits del play-off con- !
dre un dels termes municipals més tra el Castro Urdiales que es van jugar!
esquifits d'Europa, ara resulta que la al pavelló, no en sabem res, només que:
mar ens el va prenent a poc a poc, es va passar l'eliminatòria. Seguint amb
sense pressa però sanse descans, con- el tema de les fotos, la instantània que
seqüència del paper de' l'home omnipo- apareix em portada, la tornem a trobar a
tent i omnipresent potinejant la natura a la pàgina 3, i la que hi ha a la pàgina 5
la seua conveniència. Tothom veu coses ja va aparéixer la setmana passada a la
negatives, sobretot els propietaris dels pàgina 3. Vosté mateix. !
terrenys que, per a més inri, han estat He vist una ressenya sobre la inaugura- !
multats pel fet de defensar les seues ció d'un hotel on es diu que és "el major!
terres de la ferotge agressió natural de hotel de Castelló", mentre el titular diu !
la nostra mar. Però també hi ha coses que "Hotel amb 2000 places a Penísco- i
positives, almenys una. Des del meu la". En què quedem?' Estem parlant de i
punt de vista, l'erosió de la costa farà dos hotels diferents? És un hotel que!
que poc a poc vaja desapareixent una naix amb el do de la ubicuïtat? !
de les partides del nostre poble que més Em felicito per la tornada de Xavier ¡
polèmica ha despertat els darrers Burriel. Ara espero la tornada de Tolito. i
temps. Els nostres polítics governants El pelegrí s'ha tornat a picar. "Digues les I
deuen estar desitjant que el temps i la veritats i perdràs les amistats". Em vol
mar vagen fent la seua feina. Només és fer creure que després de dinar se'n va
qüestió de temps. Desapareguda la par- a missa? O escolta els sermons entre
tida Aiguadoliva, desapareguts els clara i clara? Potser va tots els dies a
PAI's, desapareguts els especuladors i missa de vuit. Almenys podria posar
desapareguts els problemes. Així de peus de foto, aprendríem una mica més.
senzill. Ara toca que algun dels' seus Me n'assabento que estan buscant
col'laboradors faça una ullada li la costa petroli per la costa. Qualsevol dia torna- i
sud del nostre terme municipal. Des de rem a veure el "Xaparral" davant nostre. ¡
la platja del Morrongo fins les esquitxa- Quina il·lusió. !
des que ens ha deixat la "degeneració" Només per acabar i fora de programa: !
de la platja de Peníscola, passant pel Totes les setmanes lIijo als crèdits de !
Gurugú i les seues olors i esbrinar què contraportada que l'impressor d'aquest i
se n'ha fet d'aquell projecte de passeig engendrament de publicació que vosté i
per la costa del que la nostra primera dirigeix és la Llibreria Grèvol i he sabut. i
autoritat municipal tantes vegades se per un casual, que el propietari d'aques- i
n'ha ufanejat. Ens ven molt bé els pro- ta empresa ha estat pare. Que siga per i
jectes, però el seu servei post-venta el molts anys. i
fa quedar malament. Per cert, he llegit L'ESPIFIADA DE LA SETMANA :
les seues declaracions respecte a allò
de la setmana passada a la Mar Xica i La foto eixa que ha sortit quatre vega-

I em pregunto què hauré fet jo per a des en dues setmanes es veu que té
suportar el càstic de tenir-lo d'alcalde. diferents propietaris. La setmana passa
De la mateixa manera que el tema de la da era de La Veu, aquesta setmanà és
setmana em soprén, m'esgarrifa el del Club Natació Benicarló que, pel que
material gràfic. He fet una petita investí- dedueixo, vol deixar d'estar a remulla
gació, al respecte (dues setmanes) i per a jugar damunt un parquet. O potser ¡
m'he·trobat coses tan sorprenents com . fa de cap dà premsa del Povet.com. ': ¡
que la fotò que apareix èn portaéla sobre Vosté no em faça cas i continue' posant, I
el Povet.com ens la tornem a tròbar a la benicarlanes a la pàgina central Des:.,,;!
pàgina 13. Però no acaba ahí la cosa, prés que no li vaja algú demanant~li !
no. La setmana passada (número 336) explicacions. I

L J
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ECOLOGIAI
D'estofat de gos i bou embolat
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Pere Bausà
i Arlandes

la producció i comercialit
zació de la carn de toreig,
ha recollit en part les rei
vindicacions de les pen
yes. Ara podran atabalar
el bou al carrer sense
públic, desprès traslladar
l'animal a unp sala homo
logada on es retiraran el
materials específics de
risc de l'encefalitis espon
giforme bovina per a la
seva anàlisi i destrucció i
finalment, si les anàlisis
són negatives, repartirar
la carn entre la gent.

Els bous al carrer són
considerats en moltes
comarques com a part
fonamental de les seves
tradicions, de la seva per
sonalitat. Quelcom sem
blant passa amb el
parany, sistema de caça
no selectiu que mata
milers d'aus totes les tem
porades. Molts dels afec
cionats als bous o al
parany veuran amb estu
pefacció el boshintang.
Però, què pensaran el
hindús, que consideren
les vaques com animals
sagrats, dels bous al
carrer valencians? Pen
sem que no tindran una
valoració ètica massa
positiva d'aquests cos
tums. Sovint, les societats
més poderoses des d'un
punt de vista militar o

L'inici del campionat
mundial de futbol de
Corea i Japó ha vin

gut marcat per una polè
mica "culinària". Els mit
jans de comunicació occi
dentals es van fer ressò
quan Joseph Blatter, pre
sident de la FIFA, pressio
nat per les organitzacions
internacionals de defensa
dels animals, va demanar
a les autoritats esportives
coreanes la prohibició del
sacrifici de gossos durant
el campionat. L'alcalde de
Seúl ja .ha manifestat la
seva oposició a aquesta
mesura. Molts coreans
asseguren que és "un
costum tant respectable
com menjar un tall de
vedella o una ració d'os
tres".

El boshintang, fet a
base de carn de gos i ver
dures, és un plat
mil'lenari que ja es men-

. java a Corea al segle IV
abans de Crist. És un plat
amb molt de prestigi i,
fins i tot, es pensa que la
carn de gos té propietats
medicinals. Els cans uti-

. litzats són de la raça
"tonke" o gos groc, enca
ra que també es poden
trobar dàlmates, huskies
o setters. Són criats en
granges rurals durant uns
cinc mesos abans de ser
consumits en la ciutat. La
llei de Protecció dels Ani
mals coreana de 1991
obliga els escorxadors a
seguir unes normes molt
estrictes per evitar el pati
ment dels cans.

Els bous al carrer són
unes de les festes més
tradicionals de la majoria
de comarques valencia
nes amb les seus diver
ses modalitats com bou
embolat o de foc, de
corda, a la mar... A les

comarques castellonen
ques es sacrificaran
enguany més de 350
bous. El decret 60/2002
del govern valencià prete
nia regular aquest festeig
i adequar-lo a la normati
va europea de salut i
benestar animal. En el
seu article vintè s'assen
yala e¡ue el promotor del
festeig serà responsable
del trasllat de l'animal "viu
i en condicions adequa
des" a l'escorxador o local
autoritzat . Les associa
cions i penyes de bous al
carrer manifestaren el
seu refús al decret, sobre
tot contra l'article vintè.
Assenyalaven que la
impossibilitat de matar el
bou i escorxar-lo en el
mateix poble, i de repartir
la carn entre la gent des
virtuava la festa. Conside
raven fonamental poder
sacrificar el bou al carrer 
encara que fos sense
públic- i que amb mesu
res com aquesta la Con
selleria intentava fer
desaparèixer la festa.
Començaren la recollida
més de mig milió de sig
natures per totes les
comarques valencianes i
així, paralitzar el decret.
La modificació d'una
norma estatal, el Real
decret 260/2002 que fixa

econòmic han considerat
LA VEU els seus valors i tradi-

cions com a superiors als
de la resta, com avui en
dia passa als Estats·
Units. Hi ha una línia de
pensament anomenada
relativisme cultural que
afirma que no es poden
jutjar costums i tradicions
des de valors d'una cultu
ra distinta. Es considera
que no hi ha una cultura
superior a un altra, no es
poden comparar.

El relativisme és inapli
cable en un món globalit
zat. Ens semblaria bé que
coreans que visqueren
aquí menjaren gos? Cal
anar a uns valors univer
sals. En la història de la
humanitat hi ha hagut un
progrés ètic, on cada cop
més grups s'incorporen al
cercle dels posseïdors de
drets: estrangers, d'altres
ètnies, dones, infants.
Darrerament hom consi
dera que els animals
també són mereixedors
de drets i que no siguen
de la nostra espècie no
justifica la crueltat o la tor
tura.

Fa uns dies el Bundes
tag -Cambra baixa del
parlament alemany- va
aprovar per majoria abso
luta la incorporació a la
seva Constitució de la
protecció dels animals
com objectiu de l'estat. El
text ha quedat més o
menys així: "els animals
tenen dret a ser conside
rats com criatures com
panyes i que tenen dret
individual a ser protegi
des de qualsevol dolor
que siga evitable". Res,
igual que a casa nostra.
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CAMí DE SANT JAUMEI
De Benicarló a Fisterra (27)

cultura G
Tonyo

Fibla
i jo, la resta ja va per
davant. Parlem poc. Fem
alguna paradeta i aple
guem a Calvor. Allí estan
el gallecs. Pregunten per
David. Els ho contem. La
seua resposta és: aques
ta nit se'ns presentarà per

la porta.
Decidim que el poc dies
que ens queden anirem
junts i farem les menjades
de germanor. Dinem el
menjar deshidratat que
ells havien comprat a Lleó
i encara portaven després
de passejar-lo per mitja
Espanya. Tot menjar de
sobre.
Per la nit pensem fer un
bullit per a sopar però ens
falta oli. Ens duien que hi
ha una casa rural on
podem fer una cervesa,
llavors ens dirigim cap
allà, i de passada,. dema
narem oli. Segons el car
tell la casa està a 300
metres, però no, a més
d'un quilòmetre. Com la
sort no ens acompanya la
casa rural està tancada i.
ens diu la veïna que és'.
l'únic dia de l'any que la
veu tancada. Aquesta;
bona dona, després de;
comentar-li que volem fer
bullit i no tenim oli, ens en
dóna un poc. Fem el
sopar i a dormir. Marisa
està amb nosaltres però "
encara no ha acabat d'in
tegrar-se.
El camí d'avui és preciós:
la baixada fins a Triacas- -.'
tela és molt bonica i el'
tros que hi ha fins a Cal- i~

var és una passada: tot ,
bosc i prats, i alguna vaca
que posa Don Manuel per
a que els pelegrins sàpi- .'
guen que estan a Galiza.

TONYO FIBLA

que ara l'ha deixat,
també, l'amiga Rosa.
Marisa em diu que vol
anar fins a Fisterra però li
fa por anar tot sola. Jo li
dic: "jo també penso anar,
que si vols, ja tens com
panyia; en quant al ritme
de la marxa ja ens anirem
adaptant, jo no et deixaré
tirada".
Els grup dels Síete Mag
mífícos també s'ha tren
cat. Els de Muro i Paca el
d'Albacete han avançat,
doncs .volen aplegar a
Santiago el dissabte. Ara
quedem: els galeguinhos
que trobarem a Calvor si
no passa res, Marisa, la
nova, dos Paca: Madrid i
Viladecans, Georgio, l'ita
lià, jo i, finalment, uns
quants que apareixen i
desapareixen, uns de' .
Cervera, un de Lleó, els
bascos, un de Castelló, ...
Com anem a Calvor com
prem per a fer-nos el
sopar, ja que allí no hi res.
De moment seguim Paca

Paro a esmorzar. Espero
a Paca. Mentre els de
Muro en pregunten per
David i Paca. "David, ho
ha deixat" . No se'n poden
avenir: "Si caminava molt
bé!". Marisa i Rosa, de
Logronyo, també pregun
ten. AI cap de una bona
estona aplega un i em diu
que Paca s'ha quedat al
bar de l'entrada del poble.
Reculo i vaig a parlar amb
ell. No entenem res. Par
lem d'anit, d'actituds de
David, del poc que sabem
del seu ambient a Barce
lona, de la beguda, de la
hiperactivitat, ... Ni Paca
Viladecans ni jo compre
nem la seua actitud. Algu
na cosa a passat per a
que deixe el Camí d'a
questa manera. Cada
vegada ho tinc mes clar,
és un problema d'alcoho
lisme.
Ací Triacastela s'ajunta a
la nostra família Marisa
de Logronyo que ja conei
xíem d'uns dies abans i

Començo a caminar tot
sol cap a Linhares.
A l'alto del Paio paro un
moment i arriba Paca. Jo
tiro cap a Triacastela. No
em llevo del cap a com es
pot deixar el Camí així.

Els grup dels
Siete Magmíficos
també s'ha tren
cat. Els de Muro i
Paco el d'Albacete
han avançat,
doncs volen aple
gar a Santiago el
dissabte. Ara que
dem: els galeguin
hos que trobarem
a Calvor si no
passa res, Marisa,
la nova, dos Paco:
Madrid i Vilade
cans, Georgio, l'i
talià, jo I, final
ment, uns quants
que apareixen i
desapareixen

David el català deixa el
Camí. Suposo que el pro
blema ha estat l'alcohol.
Em va dir que recordava
tot el que havia fet però
que no se'n va adonar
que jo estava molest i ni
que Paca li pegava colza
des.

16·08 dimecres
O Cebreiro - Linhares 
Hospital de la Condesa 
Padornelo ·Poio - Font·
fria - Bidueli - Filloval •
As Pasantes • Tracaste
la - A Balsa - San Xii 
Montan • Furela • Pintín
·Calvor
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Important activitat musical i cultural a Benicarló
JORDI MAURA

Mestre Feliu de Benicarló
oferiran un curs de perfec
cionament de trombó i
bombardí. Els interessats
poden inscriure's abans del
dia 22 anant al Conserva
tori.

Per últim els dies 26, 27 i
28 de juny els professors
Juan Bautista Abad,
catedràtic del Conservatori
Superior de Madrid i Félix
García, del' Conservatori

D'altra banda el regidor de
Cultura va informar que el
Consell Valencià de Cultu
ra en ple visitarà la ciutat el
proper 1 de juliol en un ...
acte solemne on la pobla
èió descobrirà una placa

informativa. El CVC, consultiu.
encapçalat per Santiago
Grisolia visitarà el Convent
de Sant Francesc, el
Poblat Ibèric del Puig i
Sant Bertomeu. A les
16.30 es realitzarà el Ple
ordinari d'aquest òrgan

certàmen a tota Espanya,
fent un esforç important
per tal d'incentivar la parti
cipació" recordant que el
~ertàmen "ha consagrat
solistes i musics a nivell
nacional".

J.MAURA

Pau Anglés, acompanyat
del tècnic i regidor de Cul
tura, Francisco Flos, van
presentar el IV Certàmen
d'Intèrprets "Ciutat de
Benicarló" que enguany se
centrarà en la especialitat
dè metall (trompeta, trom
bó, trompa i tuba). Per tal
de participar els interes
~ats han d'acreditar un
.nivell formatiu de segon
cicle de grau mitjà aprovat.
Les dates de celebració
seran el 6 i 7 de desembre,
éssent el 8 la prova final.
,Els interessats poden ins
.criure's fins el 15 de
novembre. El director Pau
~Anglés va dir que "s'ha
ampliat la difussió del

.
FundaCió

d'esports nàutics
El Setrill i

S. Joan Arbó
J.MAURA

El consistori de Benicar
ló va aprovar, amb l'absten
ció de PSOE i BLOC, l'inici
dels tràmits per a constituir
una Fundació que pro
mourà els esports nàutics i
que portarà per nom Mari
na Benicarló.

La nova entitat jurídica
estaria formada a parts
ig.uals per l'empresa Ore
mar, Marina Benicarló i l'A
juntament de Benicarló.
Entre les activitats de l'enti
tat estarien el foment dels
esports nàutics en diverses
disciplines a través de cur
sets i activitats per a tot
l'any. El consistori disposa
d'uns terrenys en el recinte
portuari que ara ocupen les
empreses Oremar i Marina
Benicarló, que han conver-

tit el port benicarlando en
un altre d'oci, esportiu i
industrial fruit d'una con
cessió administrativa per
30 anys. En aquesta zona,
a través de la Fundació es
construiria un edifici que
possibilitara les infraestruc
tures per a facilitar l'organit
zació d'aquests actes.

L'oposició benicarlanda
no va ocultar el seu temor
que la minoria de partida en
què es troba el consistori
respecte aquestes dues
empreses -que tenen una
estreta vinculació- puga fer
perillar propostes o perjudi
car als interessos de Beni
carló. Juan Antonio Maña
(PP), va recordar que "es
tracta únicament de l'inici
dels tràmits" i que encara
està tot per negociar.

SUSANNA ANGLÉS

La Penya de Benicarló d"
"El Setrill" dins de la gran
quantitat d"actes que
pensa du a terme en el seu
desè aniversari va inaugu
rar les jornades amb una
conferencia, a càrrec de I"
escriptor benicarlando
Josep Igual sobre la figura
d" un altre escriptor, també
de les nostres terres: par
lem del rapitenc , Sebastià
Joan Arbó, que de no haver
trobat la mort dins I" any
1984.. , aquest any compli
ria cent anys.

Sebastià Joan Arbó, va
nàixer a Sant Carles de la
Ràpita, però de ben jove
net, en concret als vuit anys
va marxar a la veïna pobla
ció d"Amposta on la seua
família, molt humil, es va

ficar a treballar per a uns,
més acaudalats francesos.
Aquí es pot complir aquella
dita de" ... que no hi ha mal
que per a bé no vinga ... ".
Arbó, segons va desxifrar
Igual, es passa hores i
hores de lectura, descobrint
a verdaders mestres de la
ploma: sent predilecció pels
tràgics des de Grècia com
ara Eurípides; també s"
apropa als pensadors i
escriptors purament euro
peus, és el cas de Goethe i
és clarament influenciat per
altres com ara Dostoievski
del qui pareix heretar la
manera de descriure la
seua terra i la gent de les
terres de l' Ebre. Igual va
dir d'Arbó que va començar
a·escriure per una necessi
tat interna, irrefrenable" ..
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El povet.com perd el primer partit

El Povet.com no va poder majoria del partit per davant Povet.com va saber domi
aconseguir la victòria la en el marcador. Tot i així, ja nar al visitant. Va ser Mar
vesprada de dissabte pas- primera meitat va acabar cio qui va sentenciar al
sat al Pavelló Municipal de amb un 3-2 on el minut 30 amb un 4-5.
Benicarló, tot i haver anat la

REDACCiÓ

POVET.COM: Chus, Chele
te, Txema, Edu i R. Moya.
Amés, Merchan, Astillero,
André.

CAFÉ CANDELAS LUGO:
Juanlu, Marques, Cecilio,
Marcio i Albes. Amés, Emi
Iio, Luís i Nino.

PAVELLÓ: Poliesportiu
Municipal de Benicarló.
1.800 persones.

TARGETES: Pel
Povet.com, grogues a Chus
i doble groga a R. Moya.
Pel Lugo, grogues a Mar
cio, Emilio, Juanlu i Luís.

ÀRBITRES: Felipe Mado
rran i Gereta Ramírez de
Vitoria

GOLS:
(1-0) R. Moya (3')
(1-1) Cecilio (9')
(2-1) Astillero (9')
(2-2) Albes (15')
(3-2) R. Moya (18')
(3-3) Marques (24')
(4-3) André (27')
(4-4) Luís (28')
(4-5) Marcio (30')

COMENTARI

C. N. BENICARLÓ

Lliurades les !medalles i premis de Ko,-Ru·y-Jutsü
REDACCiÓ

El Ko-Ruy-Jutsu, és una

filosofia marcial oriental
que es remonta a més de
2000 anys enrera i que va

ser desenvolupada per

guerrers del Japó. AI Maes
trat son desenes els practi

cants d'este esport els que
darrerament han participat

en competicions a nivell

provincial, aconseguint

bons resultats.

El Pavelló Polisportiu de

Benicarló va acollir l'acte de

lliurament d'obsequis i
medalles, un acte que va

estar organitzat pels Amics
del Ko-Ruy-Jutsu de la nos

tra ciutat.

C. N. BENICARLÓ

CÒPIES DIGITALS DE FORMAT MENUT I DE PLÀNOLS
AMPLIACIONS I REDUCCION'S DE L'1 % AL 400%

DIGITALITZACiÓ D'IMATGES

COPISTERIA
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PAPERERIA
.....

G:REVOL

LÀSER DIGITA'L. J
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E'" spanya, per fi, ha
,guanyat Paraguai i
Chilabert és un,

bocazas, Espanya, qué
cojones, ha estat la prime
ra selecció del Mundial de
Corea i Japó que s'ha
c1assifi"cat per a la segona
ronda. Espanya, que quan
plou es banya, ha estat
capaç de generar alegres
jornades d'absentisme
laboraLmatutí i de fer aug·.
mentar fins a l'infinit la
producció anual de safrà
acadèmic. Espanya, en
resum, va bien. Enmig d'a
questa allau futbolera
patriòtica, a qui li poden
interessar els minúsculs
afers domêstics del" CD
Benicarló ? A ben poca
gent, suposo. La profès
sionaHtat i saber estar de
la casa m'empeny ~' conti
nuar escriVint fins a com
pletar les quaranta línies
de rigor a què m'obliga el
més brut dels contractes
escombraria que s'haja
signat des de l'arribada
dels senyors Fidalgo i
Méndez a la direcció dels
moviments sindicals de
l'estat~

Atrafegat com estic a
seguir le~ vicissituds de
1'~quiP q'ue anima amb
ibêric entusiasme.Manolo
el del Bombo i capficat
com em trobo en la pràcti
ca del toque rociero per
pujar aquest diumenge a

la nostra ermita de la
Blanca Paloma, no tinc
temps d'interessar-me, de
fet no m'hi interesso, per
les nimietats que possible
ment ocupen les hores
mortes dels directius del
COB.

Alguna cosa sí que sé,
és clar. La més important
és la reincorporació a l'or
ganigram¡;¡ directiu amb el
càrrec de vicepresident
primer de' l'expresident
Francisco Marzal Caldés.
Amb aquest fitxatge estre
lla l'espectacle per a la
propera temporada queda
garantit, si més no pel que
fa al moviment dels alta
veus, 'El senyor Llorenç,
alguna vegada ho he dit,
té carisma, la seua
presència és de les que
ompli; és un líder, de més
o menys entitat, però un
líder al cap i a la fi.

S'ha confirmat també
que Domingo Navarro
exercirà les 'funcions de
secretari tècnic. Com sona
de l;lrandiloqüent això de
secretari tècnic en un club
de regional preferent.
Qualsevol, dia resultarà
que tindrerndirector gene
ral esportiu amb potestat
decisòria o que l'amic
Toledo esdevindrà coordi
nador plenipotenciari d'a
fers diversos.

Hom va comentar a la
premsa que possiblement

PACO DELCASTILLO I

ROOOLFO SERRANO

l'exentrenador del juvenil
Manolo Garcia (no confon
dre amb Manolo Garcia
Pitarch, també exentrena
dor del juvenil i pare de la
nostra mai suficientment
ponderada senyora direc
tora) passaria a coman
dar les regnes del primer
equip. Doncs no, es veu
que no, que aquest senyor
que té nom d'exmembre
de Los Burros i d'EI Último
de la Fila està decantant
les seus 'apetences espor
tives cap a la bonica i pin
toresca població de Trai
guera. Ací, m'ha comentat
fonts gene'ralment ben
informades, podria vindre
Ramon Callarisa.

Ramon havia estat
extrem esquerre del Beni
carló a principis dels vui
tanta, quan es va assolir el
penúltim ascens a tercera
amb aquell equip gloriós
que, a les ordres del lepe
nista Alvarito, formaven
quasi sempre Ginestar,
Maza, Rubèn, Arispe, Cru
selles, Raül, Paquito, Vaz
quez, Santillim, Vasconce
llos i Ramón. Una lesió al
darrer partit del campionat
contra el Ml3.nises el va
apartar dels terrenys de
joc. Com a entrenador ha
demostrat la seua vàlua a
Ulldecona, on va assolir
l'ascens a la preferent
catalàna. La temporada
passada va provar fortuna

amb el Traiguera però la
cosa no va anar gaire bé i
va plegar abans d'acabar
se el campionat. És possi
ble que vinga al Benicarló
acompanyat d'alguns
jugadors de la seua con
fiança que puguen
col· laborar a dur a terme
una bona campanya.

També he sabut que
alguns puntals de l'equip
com Franc, Josemi o
Rubèn Flos han anunciat
la seua intenció d'abando-. '
nar la pràctica activa del
futbol. És una llàstima per
què tots tres són jugadors
d'aqliesta categoria i la
Junta molt haurà de treba
llar per trobar tres puntals
d'aquesta classe. Encara
són joves i qui sap si l'ha
bilitat dialèctica de Nava
rro i Arnau els convens
que han pres una decisió
precipitada.

De l'eliminació del Sant
Jorge a la promoció ni una
paraula, ni una paraula.
Però ni una ni una.

No res, vaig a col'iocar
me el sembrero cordovés
fins les ceUes, a treure de
la nevera el fino La Ina ¡,
au, cap al Rodo. A vore si
hi ha sort j em trobo Orte
ga Cano, la Pantoja e
Pepito Golosinas. Ea ! A
passar-ho bé.
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Notícies Club Atletisme Carns Ros
C. A. CARNS Ros

CAMPIONAT
AUTONÒMIC JUVENIL
Benidorm 9-06-02
Laura Esbrí: medalla d'or
en 100mt (16"71), plata en
330mt (54"86) i bronze en
javelina (28,77).
Guillermo Palau: medalla
de plata en 2000m obsta
cles (6'59").
Destacar la participació de
Beatriz Ferrando (Playas),
que pel seu primer lloc en
salt d'altura (1,57) ha
aconseguit classificar-se
per al nacional per selec
cions que tindrà lloc del 25
al 30 de juny a Saragossa,
i ha assolit la mínima en
330mt (55"99) que junt
amb Laura li permetrà dis-

putar els pròxims dies 1 i 2
de juliol el Campionat
d'Espanya en esta modali
tat.

CAMPIONAT INTERPRO
VINCIAL CADET Alacant
8-06-02
Elísabet Delshorts: 1a en
300mll (45"64) i 3a en
100mt (15"23).
Antonio José Castro: 3er
en 1500m obstacles
(4'58"0).
Héctor Hernimdez: 4rt en
3000mll (10'25"74).
Kalisa El Faghloumi: 4a en
3000mll (12'40"03).

MILLA DE TORTOSA
9-06-02
Javier Melià (infantil) i
Carmen Melet (iniciació)

pujaren al maxlm alt del
podium en les seues res
pectives categories. Eric
Nolla va ocupar el 20n
escó del caixó en catego
ria benjamí i Javier De La

C. A. CARNS Ros

Fuente va ser el 3er en
promesa. També van parti
cipar lñaki Giner (4rt) i
Anaís Muñoz (alevins) i
Javier Giner (iniciació).

Entrevista als serveis socials de Benicarló
ve de la pàgina 16

En l'atenció a la població
juvenil us trobeu amb
problemes de consum de
drogues?
Rebem consultes de pares
sobre la possible iniciació al
consum, però no són
excessives. Els pares se
solen adreçar en demanda
d'informació a la UCA. Tre
ballant en programes com
el Tapis o Anem per feina
de vegades es detecten
alguns problemes d'inici de
consum i s'intenta derivar
los perquè, com a mínim,
reben una informació.
Creieu que la quantitat de
demandes d'informació o
atenció que us arriben
responen a la realitat del
problema? Per què?
No. De vegades es veu
com una cosa acceptada el
consum de segons què
(porros, alcohol el cap de
setmana, pastilles). No hi

ha conscienciació que això
pot ser un problema greu, i
no se li dóna importància
pel fet que siga consum de
cap de setmana. Els joves
mateixos no hi veuen el
problema, sovint perquè
tenen una família que els
manté, no treballen, i no ho
consideren problema ni ell
ni els pares.
Quina considereu que és
la realitat local en aquest
tema?
Hi ha consum associat a
l'oci de cap de setmana,
com a tot arreu. Potser no a
Benicarló mateix, però
molts xics de la població
van a consumir fora. Hi ha
bastant consum de canna
bis, també. Les drogues
com alcohol, pastilles o
coca es troben molt adapta
des i esteses, més que d'al
tres com l'heroïna, més
estancades.

Quan us trobeu amb algu
na persona o família amb
aquest problema, què
feu?
L'orientem, li expliquem els
recursos d'atenció que hi
ha, li oferim unes pautes
d'actuació de cara al fill,
centrades en una major
comunicació amb ell, parlar
del tema i trobar alternati
ves. Quan el problema és
més greu, ens encarre
guem de derivar-lo a la
UCA de Vinaròs.
Voleu afegir alguna cosa
més?
Cal insistir que aquest tema
és de tots, sobretot dels
educadors, i els educadors
primaris són els pares; No
volem dir que perquè un
jove consumisca la culpa
siga dels pares: el jove està
immers en una societat que
l'influeix. Cal intentar formar
les persones perquè pren-

guen les decisions correc
tes, i això és prevenció de
tot. Si el jove està preparat
per decidir, decidirà correc
tament, encara que és nor
mal que s'equivoque, i cal
que puga rectificar. Els
pares no han de pensar
que els seus fills són per
fectes, perquè no hi ha
ningú que ho siga.

Amb açò acabem l'entre
vista. Comencem a veure
que hi ha realment un
problema amagat dins de
la nostra societat. La set
mana que ve anirem a
Vinaròs veure un centre
més especialitzat en el
problema de les drogues:
la U.C.A. (Unitat de Con
ductes Addictives).

Fins ara.
M.J.C i M.A.C.
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Entrevista als serveis
socials de Benicarló

IREPORilII1I Ic. B·1IiEIJ
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Sóm varios grups de joves i adults de Benicarló, que pertanyem al Moviment de Joves Cristians (M.J. C.) i Moviment d'Adults I
Cristians (M.A.C.). Durant unes setmanes hem treballat el problema de les drogues. Entre altres questions ens hem plan-
tejat quin és el problema real a la zona, i és per això que hem pensat eixir al carrer i coneixer de més a prop els serveis que
es donen a la gent que té problemes amb les drogues. Aquesta és la primera de les cinc entrevistes que farem.

Hem sol, licitat poder fer
tn
..J aquesta entrevista uns
« dies abans i hem quedat
O un matí a la 1: 30. Ens troQ
tn bem en Maite Gilavert
tn Senar, psicóloga i respon
~ sable de LA FAROLA. Açò
o::: és el que ens ha dit.
~ Què són els Serveis

Socials?
L'equip de Serveis Socials
està ubicat al Centre
Social Municipal "LA
FAROLA", on es donen
les prestacions bàsiques,
marcades per llei, que tot
Ajuntament ha d'oferiL·als
seus ciutadans. Els pro
grames bàsics van tots
orientats a potenciar el
benestar social de la
població i abasten tots els
sectors: gent gran,
xiquets, joves, dona, sec
tors minoritaris, immi
grants, drogrodepències.
Estem parlant sempre
d'una atenció primària, no
e,specialitzada.
Com i on s'hi pot acce
dir?
S'hi pot venir directament
al carrer del Port, 37, al
costat del CEIP Ródenas.
L'horari d'atenció al públic
és cada dia de 9 a 14 h. i
el dimecres per la tarde de
17 a 19 h
Dins dels Serveis
Socials, un àmbit d'ac
tuació són els joves.
Quins 'són els proble
mes socials i realitats
que detecteu en l'àmbit
juvenil al nostre poble?

Els joves evolucionen
igual que la societat i s'hi
detecten molts canvis:
canvi al món laboral,
adaptació a noves situa
cions, problemes d'habi
tatge. Hi ha qüestions
derivades dels canvis en
el món educatiu: l'adapta
ció a la secundària obli
gatòria, el fracàs escolar,
l'absentisme escolar, con
flictes conductuals (dels
quals avisen bé els cen
tres educatius, bé la poli
cia). També trobem
demanda d'informació
sobre temes com l'inici de
consum, la inserció labo
ral, la planificació familiar.
Les demandes dels joves
cobreixen un espectre
molt ampli.
Quines propostes farieu
en l'àmbit de l'adminis
tració local?
Crec que caldria crear un
espai d'unió entre totes
les ofertes i el teixit asso
ciatiu que pot prendre ini
ciatives cara als joves:
activitats culturals, espor
tives, formatives, ocupa
cionals, etc. Que l'oferta
no fos tan dispersa i un
joves sapigués on
adreçar-se per a resoldre
certes demandes. Quant
a recursos d'oci nocturn,
són molt difícils d'assumir
per a una administració
local com la de Benicarló,
malgrat que són bàsics;
seria bo deslligar la idea
d'oci del consum d'alco-

hol.
I en l'àmbit de l'adminis
tració educativa?
En l'àmbit educatiu ja han
de fer i estan fent un
esforç molt gran per tal
d'intentar integrar la
població estrangera, pel
que fa a l'idioma i a tots
els nivells. L'ensenyament
obligatori comporta dificul
tats per a alumnes que no
volen estudiar o no estan
motivats, cal buscar solu
cions amb aquest sector
de joves; potser amb més
recursos podrien tractar
millor aquesta qüestió.
I respecte als pares?
Una actitud de comunica
ció amb els fills és l'ideal,
però de vegades això no
és fàcil, s'ha de fer des de
menuts, i quan els pares
treballen els espais de
comunicació amb els fill
es reduixen.
Quines propostes faríeu
a la iniciativa privada i a
la població en general?
Pel que fa a la iniciativa
privada, que intente orien~

tar l'oci de manera més

S. SOCIALS

sana, fer l'esforç, vistos
els problemes que el con
sum de diverses substàn
cies està creant, d'enfocar
l'oci dels joves en un altre
sentit. Quant a la població
general, cal tolerància
dels adults envers els
joves i a l'inrevés, i pren
dre més consciència dels
problemes existents: que
sàpiguen que molts joves
amb el grup d'iguals es
transformen i actuen de·
manera molt diferent a
com ho fan a casa. És bo
que els pares no tanquen
els ulls a la realitat i s'ado
nen de la situació dels
fills, que no pensen "el
meu fill no". I afrontar les
coses com són: parlar cla
rament amb els fills de la
sexualitat, de les drogues,
i preparar-los perquè
quan es troben amb
aquestes realitats puguen.
afrontar-les amb madure
sa.

Contínúa a la pàgina 15
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